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امروز کشور با چالش های مختلفی در حوزه های صنعتی و غیرصنعتی 
روبه رو است. با وجود اینکه صنعت کشور از تکنولوژی روز دنیا فاصله 
یادی دارد، اما واقعیت این اســـت راهکار برون رفت از وضعیت فعلی  ز
چـــه در حـــوزه صنعـــت و غیرصنعت از دل دانشـــگاه ها بیـــرون می آید. 
راهکارهایی مبتنی بر عمل و عملیاتی که حتی می تواند مســـیر حرکت 
را در بخش های مختلف دســـتخوش تغییر کند. با این حال رســـیدن به 
این راهکارها هم موضوعی نیســـت که به یکباره بتوان به آن رســـید و با 
ارائه هر معضل، نســـخه درمان آن بلافاصله از ســـوی این نهاد آموزشی 
ارائه شـــود. در این میان برون داد طرح های پژوهشـــی یکی از مسیرهایی 

اســـت کـــه از دل آن می توان راه علاج بخش هـــای مختلف را پیدا کرد. 
کید بـــه بحث مســـاله محوری و  مســـیری کـــه طی ســـال های اخیـــر با تا
تجاری ســـازی پایان نامه ها شـــکل جدی تری به خود گرفته اســـت. در 
این میان دانشگاه آزاد هم با راه اندازی و گسترش مراکز رشد و سراهای 
نوآوری در استان های مختلف، نقش خود را در این زمینه ایفا کرده و تا 
امروز طرح های پژوهشی مختلفی را در حوزه های متفاوت فنی، پزشکی، 
... داشته است. طرح های دانش بنیانی که خروجی هر کدام  علوم پایه و
تولید یک محصول خاص بوده اســـت. در این گزارش به معرفی شـــش 
، دانشگاه  طرح پژوهشـــی از اســـتان های آذربایجان شرقی و واحد تبریز
آزاد واحد شـــهرقدس، دانشـــگاه آزاد اســـتان کرمان و واحد رفســـنجان، 
دانشـــگاه آزاد اســـتان اصفهان )خورا سگان( و دانشگاه آزاد واحد فناور 

شهرمجلسی پرداخته ایم که در ادامه می خوانید.

 »فرهیختگان« آخرین تحولات 6 محصول جذاب 
 و مهم تولیدی فناوران دانشگاه آزاد را بررسی کرد

 فناوری 
به توان دانشگاه

اسفندماه سال گذشته در حاشیه سفر دکتر طهرانچی، رئیس دانشگاه 
پذیر به ارزش ۴۷۰  ی خطر آزاد به اســـتان بوشـــهر یک قرارداد سرمایه گذار
یتـــی LPG میان صندوق  ن کامپوز یـــال در طـــرح تولید مخـــاز میلیـــارد ر
ی دانشـــگاه آزاد و دانشـــگاه آزاد اســـتان آذربایجـــان  پژوهـــش و فنـــاور
یال  یـــق ۵۷۰ میلیـــارد ر شـــرقی منعقـــد شـــد کـــه فاز نخســـت طرح بـــا تزر

عملیاتی می  شود. 
 )LPG( در حال حاضر در ایران حدود ۲۰ میلیون مصرف کننده گاز مایع
وجود دارد و سالانه حدود ۲۵۰ هزار عدد سیلندر فلزی ساخته و تعداد 
ی می شود. با توجه به سبکی و استحکام  ۳۵۰ هزار عدد سیلندر بازساز
یتی  ی مخـــازن کامپوز ینه نگهـــدار و عمـــر و همچنیـــن پاییـــن بـــودن هز
پیش بینی می شود این مخازن نسل جدید جایگزین مخازن فلزی شوند. 
ی به منظور  یتی تیپ ۴ تولید شده در این طرح سرمایه گذار مخازن کامپوز
ی و حمل گاز مایع برای مصارف صنعتی، خانگی و سوخت  ذخیره ساز
برد دارند. آرش رنجبران، رئیس دانشگاه آزاد استان آذربایجان  خودرو کار
شرقی و واحد تبریز درخصوص جزئیات این طرح گفت: »طرح کارخانه 
یتی تیپ ۴ که مخازن با قابلیت تحمل فشـــار بالا  تولیـــد مخـــازن کامپوز
هســـتند، در اســـتان آذربایجان شـــرقی انجام شـــده است. یک شرکت با 
ی سازمان مرکزی دانشگاه، دانشگاه  ی صندوق پژوهش و فناور همکار
آزاد اســـتان آذربایجان شـــرقی و واحد تبریز و بخش خصوصی تشـــکیل 

شده که ۷۰ درصد سهام این شرکت متعلق به دانشگاه آزاد و ۳۰ درصد 
بخـــش خصوصـــی اســـت.« او اضافه کرد: »این طرح حـــدود 8۰ میلیارد 
ی داشـــته که ۴۷ میلیارد تومان آن را دانشـــگاه آزاد و  تومان ســـرمایه گذار
ی کـــرده و مابقی نیز  حـــدود 1۵ میلیـــارد را بخش خصوصی ســـرمایه گذار
ارزش دانش فنی این موضوع و برند دانشـــگاه اســـت. مخازن با قابلیت 
ی از صنایع به ویژه  لات اســـتراتژیک بســـیار تحمـــل فشـــار بالا جـــزء ابزارآ
یتی نیز به نسبت مخازن فلزی  صنایع نفت و گاز هستند. مخازن کامپوز
یادی از جمله ســـبک بودن، مقاومت بســـیار بالا و  دارای مزایای بســـیار ز
همین طور مقاومت نســـبت به خوردگی اســـت. بنابراین امتیاز ویژه ای را 
برای این مخازن فراهم کرده که به صورت بســـیار گســـترده در این صنایع 

به کارگیری می شود.« 
رئیس دانشگاه آزاد استان آذربایجان شرقی و واحد تبریز با بیان اینکه 
این پروژه یک پروژه کاملا دانش بنیان در مرزهای دانش اســـت، اضافه 
کـــرد: »تولیدکننـــدگان داخلی آن بســـیار محدود هســـتند. کارخانه این 
پـــروژه در اســـتان آذربایجان شـــرقی توســـط واحد تبریـــز در محل واحد 
شبســـتر ایجاد شـــده و تمـــام تجهیزات آن از جزئیات تـــا پیچیده ترین 
دســـتگاه های سی ان ســـی همگی توســـط فنـــاوران داخلی دانشـــگاه و 
بخش خصوصی ساخته شده است. دانش فنی این پروژه به طور کامل 
ی  در اختیار این شـــرکت و دانشـــگاه قرار دارد و این شرکت مراحل کار

خـــود را آغـــاز کرده و در حال اخذ اســـتاندارد و تولیـــد انبوه محصولات 
اســـت کـــه می توانـــد محصولات متنوعی در ابعـــاد مختلف تولید کند، 
چـــون دانـــش فنـــی کامـــل آن را دارد و تجهیـــزات آن بـــرای محصـــولات 

متنوع طراحی شده اند.« 
یادی در داخل و خارج کشور  او بیان کرد: »این پروژه مشتری های بسیار ز
دارد یعنی امکان صادرات این محصول توســـط دانشـــگاه وجود دارد. از 
ابتدایی ترین استفاده آن می توان به مخازن گاز خودروها تا استفاده های 
»های تک« که انتقال در حجم بالای گاز بین کشورهاســـت، اشـــاره کرد. 
یـــادی مشـــتری این محصولات هســـتند و الان هـــم در حال  کشـــورهای ز
کـــره بـــا مشـــتری های خارجی برای این پروژه هســـتیم تا محصولات را  مذا

ی کنند.«  خریدار
رنجبران در ادامه با بیان اینکه هنوز استاندارد را نگرفته ایم، گفت: »هنوز 
به تولید انبوه نرسیدیم و در حال طی مراحل برای تولید انبوه هستیم اما در 
سال بیش از پنج میلیون مخزن مورد نیاز است که این شرکت در بهترین 
حالت حداکثر می تواند ۵۰۰ هزار مخزن تولید کند، بنابراین جای بسیاری 
برای کار و افزایش تعداد خط های تولید خود دارد و در بین تولیدکنندگان 
برای ســـهم تولید داخلی بیشـــترین ســـهم را خواهیم داشـــت، اما واردات 
یادی برای این محصول انجام می شـــود که با توســـعه خطوط می توانیم  ز

وابستگی به واردات را کم کنیم.« 

ی جلبک دانشگاه  یست فناور ی ز احمد محمدی، رئیس ســـرای نوآور
ی این سرا برای توسعه طرح  آزاد واحد شهرقدس درخصوص هدفگذار
ی جلبـــک اظهار کرد: »حوزه جلبـــک تقریبا بحث نوینی  یســـت فناور ز
محســـوب می شـــود، به همین دلیل در مباحث فناورانه اش مشـــکلات 
ی هایی  ی های این حوزه از جمله فناور یم. بعضی از تکنولوژ یادی دار ز
هستند که نمی توانیم به راحتی وارد ایران کنیم. با توجه به بحران های 
ی و کمبود آب، به نوعی لازم  موجود در بحث امنیت غذایی، کشـــاورز
یم.  ی برو است به دنبال موارد جایگزین برای مواد غذایی و مواد کشاورز
در همه جای دنیا به ســـمت جلبک »shift« )تغییر مکان( کرده اند.« 

یم، به همین دلیل  ی ادامه داد: »ما نیز در ایران چنین استطاعتی دار و
ی را تاســـیس  یســـت فناور ی حـــوزه جلبـــک کار کردیم. آزمایشـــگاه ز رو
ی خیلی خوبی دارد و به  کـــرده و کم کـــم جلوتر رفتیم. دیدیم زمینـــه کار
این نتیجه رســـیدیم برای گســـترده کردن کار به ویژه در دانشـــگاه آزاد، 
ی را  ایجاد کنیم. در این ســـرا سعی کردیم علاوه بر  یســـت فناور ســـرای ز
ی کـــه در این حوزه فعالیت دارند،  اینکـــه شـــرکت ها و واحدهای فناور
تی را حمایت کنیم،  ی و هم از لحاظ تســـهیلا هـــم از نظـــر بحث فنـــاور
یک ســـری فضاها را به صورت تخصصی برای دوستان در نظر گرفتیم.« 
ی جلبـــک دانشـــگاه آزاد واحـــد  یســـت فنـــاور ی ز رئیـــس ســـرای نـــوآور
یـــح کـــرد: »پنـــج هزار متر مربـــع فضا بـــرای این موضوع  شـــهرقدس، تصر
ی داشـــته و مواردی مثل اتصال  آماده کرده ایم. 8۰ تا 9۰ درصد پیشـــرو
برق و آسانســـور باقی مانده اســـت تا تکمیل شـــود و ان شـــاءالله به زودی 
ی خواهد شـــد. از نظر دیگر بحـــث فناورانه  به صـــورت کامـــل راه انـــداز
ی حوزه جلبک به صورت صددرصد  مطرح است. چنانکه گفتم فناور
کتور در  وارداتـــی بـــوده، مخصوصا در حوزه های های تک مثل فوتو بیورا
ی آن کار کرده ایم. یک ســـری شـــرکت ها فعال  ایـــران نداشـــتیم، ولی رو
شـــده اند و ان شـــاءالله تـــا ۷۰، 8۰ درصـــد بحث فناورانـــه اش را در ایران 

کنیم.« کاملا تامین 

   آزمایشگاه کارگاه تخصصی حوزه جلبک 
در حال تجهیز است 

محمـــدی خاطرنشـــان کـــرد: »فضایی به عنـــوان آزمایشـــگاه تخصصی 
و کارگاه تخصصـــی بـــرای حـــوزه جلبـــک در نظر گرفته ایـــم که در حال 
 »R & D« تجهیز اســـت. تمام موارد آزمایشـــگاهی و مباحث مربوط به
یم.  )تحقیـــق و توســـعه( شـــرکت ها به ویژه در حوزه و غـــذا را مد نظر دار
کید  ی موادی که تولید می شود حساس شده و تا سازمان غذا و دارو رو
کی باید یک ســـری اســـتانداردها را رعایت کنیم. ما  کرده برای مواد خورا
ی ادامه  یـــم که مـــواد را برای ما تســـت کند.« و آزمایشـــگاه مرجعـــی ندار
داد: »پیشـــتر چند شـــرکتی که توانســـتند مجوز بگیرند، مواد را به آلمان 

کنون با توجه به صحبت های  می فرســـتادند تا تســـت ها انجام شـــود. ا
یم آزمایشـــگاه مرجع  ی، در نظر دار انجام شـــده با معاونت علم و فناور
یـــم تـــا بتوانیـــم به همه  ی خودمـــان راه بینداز یســـت فناور را در ســـرای ز
دوســـتانی که در کل ایران مشـــغول فعالیت در حوزه جلبک هســـتند، 
خدمـــات بدهیـــم. خدماتی که ارائـــه می دهیم در حوزه هـــای فناورانه، 
ی کارگاه ها  تســـهیلات و مشـــاوره های علمی اســـت. به طور مثال برگزار
ی دیده ایم و ان شـــاءالله بتوانیم به  و همایش ها را در قالب ســـرای نوآور

دوســـتان فعال در این حوزه، خدمات رسانی کنیم.«
 

   ۱۰ تا ۱5 درصد مصرف داخل 
را تامین می کنیم

ی جلبـــک دانشـــگاه آزاد واحـــد  یســـت فناور ی ز رئیـــس ســـرای نـــوآور
ی ســـراها بـــرای تسخیربخشـــی از  شـــهرقدس درخصـــوص هدف گـــذار
کید کرد: »من دو ســـالی  یـــت او تا بـــازار و عملکـــرد ســـرای تحـــت مدیر
ی به عنوان مشاور در حوزه جلبک کار  یســـت فناور اســـت که با ســـتاد ز
می کنـــم. تمام »Database« )پایـــگاه داده( و اطلاعات مربوط به فعالان 
ایـــن حـــوزه را دارم. ان شـــاءالله در ســـال اول برنامـــه ای کـــه برای ســـرا در 
نظـــر گرفتیـــم، بیـــن ۵ تـــا 1۰ درصد بازار را تامین می کنیـــم. آنچه هنوز در 
ایران تولید می شـــود، تقریبا بین 1۰ تا 1۵ درصد مصرف داخل را شـــامل 
یم.« محمدی عنوان کرد:  می شود و حدود 8۵ تا 9۰ درصد واردات دار
ی ســـازمان شـــیلات می خواهیم  یزی صورت گرفته و همکار »با برنامه ر
در افق پنج ساله، بحث واردات را کاملا به صفر برسانیم و تمام نیازها 
به ویژه در زمینه تولید فرآورده ها را در داخل تامین کنیم. جلبک صرفا 
به طور مســـتقیم مصرف نمی شـــود. بیشـــترین ارزش افزوده آن در بحث 
کســـیدان ها. آنچه  ی وجـــود دارد؛ مثـــل تولید رنگدانه هـــا و آنتی ا فـــرآور
بـــرای ســـرا در نظـــر گرفته ایـــم، تامیـــن 1۰ درصد نیاز بازار در پایان ســـال 
ی جلبک در  ی با اشـــاره به میزان تولیدات ســـرای نوآور اول اســـت.« و
یک ســـال گذشـــته یادآور شـــد: »ما شهریورماه ســـال 1۴۰۲ مجوز موقت 
یافت کردیـــم. این گونه نبوده کـــه بگوییم  ی را در تاســـیس ســـرای نـــوآور
کار ما از شـــهریورماه شـــروع شـــده اســـت. با یک سری شـــرکت ها از قبل 
کار می کردیم. بعضی از شـــرکت ها بودند که خودم مشاورشـــان بودم یا 
ی شـــوند. می توان گفت این شـــرکت ها در حال  کمک کردم تا راه انداز
، ســـه درصد از ســـهم بازار را در اختیار دارند.«  حاضر حول وحوش دو

ی جلبـــک دانشـــگاه آزاد واحـــد  یســـت فناور ی ز رئیـــس ســـرای نـــوآور
شـــهرقدس ادامه داد: »طبق آمار ســـازمان شـــیلات، کل تولید امسال از 
پـــودر خشـــک حـــدود 6۰ تا ۷۰ تن بوده اســـت. از این میـــزان بین 1۰ تا ۲۰ 
کنون با آنهـــا کار می کنیم؛ چه به  بـــوط به کســـانی بوده که مـــا هم ا تـــن مر
ی. دوســـتان تحت حمایت یا نظارت  صورت مشـــاوره ای و چه همکار

سرا هستند و بین 1۰ تا 1۵ درصد تولید متعلق به افرادی است که با سرا 
ی می کنند. بعضی از دوســـتان در آمارهایی که از ســـازمان های  همکار
ن تر را مشـــخص می کنند که اصلا  مختلـــف ارائـــه می کنند، معمـــولا وز
ن می آید متفاوت  پایـــه علمـــی ندارد. آنچه به عنوان پودر خشـــک بیـــرو
ی جلبک  ی سرای نوآور است.« محمدی با اشاره به زمان دقیق راه انداز
ی این موضوع کار می کنم، ولی  گفت: »هفت یا هشـــت ســـال اســـت رو
بحث ســـرا به صورت رســـمی از اردیبهشـــت ماه مطرح شـــد. با دســـتور 
ی کنیم و  ی را راه انـــداز دکتـــر طهرانچـــی پیگیـــری کردیم تا ســـرای نوآور
یم. کمی بحث تاسیسات و  شهریورماه توانستیم مجوزهای لازم را بگیر
ساختمان طول کشید، به همین دلیل هنوز افتتاح رسمی نداشته ایم. 
ی را در بهمن ماه افتتاح کنیم. البته  می خواهیم ان شـــاءالله سرای نوآور
کار خود را تحت لوای سرا انجام می دهیم و چنانکه گفتم همین حالا 

یم.« 1۰ تا 1۵ درصد از ســـهم بازار را دار
 

   راه اندازی سامانه ای برای بارگذاری اطلاعات 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان

، پنـــج تـــن از  ی کرده ایـــم. چهـــار ی افـــزود: »شـــبکه ای نیـــز راه انـــداز و
کثر کســـانی که در  تولیدکنندگان مطرح کشـــور را در نمایشـــگاه دیدم. ا
یم  ایران تولید می کنند، مشکل بازار دارند. از سوی دیگر دوستانی دار
که به طور مثال در دانشگاه آزاد واحد مشهد، لوازم آرایشی و بهداشتی 
تولید کرده و ماده اولیه را از خارج وارد می کنند. مشکل ارتباط در ایران 
پابرجـــا بـــوده ولی خوشـــبختانه برای حل این معضل، ســـامانه ای به نام 
ی کرده ایـــم. در ایـــن ســـامانه تمام  https://zifanalgae. com/ راه انـــداز
ی می کنیم تا  اطلاعـــات تولیدکننـــدگان و مصرف کننـــدگان را بارگـــذار
دوستان دیگر به راحتی بتوانند همدیگر را پیدا کنند. با این کار مشکل 
ی جلبک  یســـت فناور ی ز بازار را هم حل کرده ایم.« رئیس ســـرای نوآور
ی  دانشـــگاه آزاد واحـــد شـــهرقدس در پایـــان، درخصـــوص هدف گذار
ی کرده ایم تا  یح کرد: »برای دانشگاه آزاد هدفگذار جدید این سرا تصر
ابتدا به یک برند خیلی خوب و مطرح در ســـطح ملی تبدیل شـــویم. در 
یم. همچنین می خواهیم موضوع  ادامه سطح بین المللی را مد نظر دار
یم. ســـاماندهی خیلی خوبی نیز برای آن  جلبـــک را در ایـــران جا بینداز
در نظر گرفته ایم. ازجمله چالش های مطرح شـــده، این اســـت که برخی 
تولیدکننده خوبی محســـوب می شـــوند ولی فروشـــنده خوبی نیســـتند. 
بعضـــی دیگـــر مصرف کننـــده خوبـــی به شـــمار می روند ولی مـــواد اولیه 
خوبـــی گیر نمی آورنـــد. هیچ اتصالی بیـــن تولیدکننده و مصرف کننده 
وجود ندارد و متاسفانه نمی توانند اطلاعات همدیگر را داشته باشند. 
در برنامه های خود دیده ایم ساماندهی خیلی خوبی برای بحث جلبک 

در ایران داشته باشیم.«

ی بذر و نهاده های گلخانه ای استان اصفهان از  اســـتارت ســـرای نوآور
سال 1۳98 خورد. هدف از تاسیس این سرا هم خودکفایی در حوزه بذر 
و نهاده های گلخانه ای بود. واحد فناور شـــهر مجلســـی یک سایت ۵1 
ی محصور شده دارد که آب قنات مناسب با میزان املاح پایین  هکتار
ک مناســـبی بـــرای تولید بذر و محصـــولات آن دارد. گلخانه های  و خـــا
یتی که باعث می شـــود  یـــادی نیـــز اطراف این ســـایت وجود ندارد؛ مز ز
ی های  بحث ایزولاسیون بهتر انجام شود. به این معنا که آفات و بیمار
یت این منطقه  کمتری به گلخانه های این مرکز انتقال پیدا می کند. مز
ی ها و آفات مبتلا شـــده و در  ایـــن اســـت کـــه گلخانه ها کمتر بـــه بیمار
نتیجـــه بحـــث کنترل راحت تر انجام می شـــود. جوانمرد، رئیس ســـرای 
ی بذرهای گلخانه ای دانشـــگاه آزاد واحد شهرمجلســـی است. او  نوآور
ی عنوان کرد: »این  درخصـــوص فعالیـــت حال حاضر این ســـرای نوآور
ســـرا در یک ســـال گذشـــته توسعه کشـــت بذر گوجه فرنگی و فلفل را در 
ی خود قرار داده بود. همچنین توسعه کشت بذر هندوانه و  دستور کار
ملون از دیگر اقداماتی بوده که در کنار توسعه فضای کشت گلخانه ای 
بـــه فضـــای قبلی انجام شـــده اســـت.« او در ادامه افزود: »حفر اســـتخر 
ی آن برای پوشـــش ژئوممبران داخل اســـتخر از  ذخیره آب و آماده ســـاز
ی انجام  دیگر اقداماتی بوده که در ســـال گذشـــته در این ســـرای نوآور
شـــده اســـت. از ســـوی دیگر باســـکول اندازه گیری بذر یکی از نیازهای 
ی شـــده و  این مجموعه بوده که در حال حاضر ۳۰ درصد آن آماده ســـاز
مابقی آن نیز در حال انجام اســـت. همچنین مشـــکلات ســـند فضای 

یکی و ســـاختمانی حل شـــده و می توان پایان کار ســـاخت و ســـاز را  فیز
یافت کرد.« در

جوانمـــرد با بیان اینکه در ســـال گذشـــته چند شـــرکت دیگـــر به مجموع 
شـــرکت های این سرای افزوده شـــده، اظهار کرد: »در مدت سال گذشته 
چهار شـــرکت دیگر به شـــرکت های قبلی این مجموعه افزوه شده است. 
، در ایـــن مجموعه به غیر از شـــرکت دانش بنیان نوین بذر  بـــه بیـــان دیگر
یاد امســـال نیز یک شـــرکت دیگـــر با مجـــوز دانش بنیان به  بـــه احتمـــال ز

شرکت های و هسته های فناور این مجموعه افزوده می شود.«

   تولید 7 رقم بذر گوجه فرنگی 
به مرحله نیمه صنعتی رسید

ی بذرهای گلخانه ای دانشگاه آزاد واحد شهرمجلسی  رئیس سرای نوآور
در ادامه گفت: »تعداد هفت رقم بذر گوجه فرنگی به مرحله نیمه صنعتی 
رســـیده و دو نوع آن ثبت شـــده و چند بذر دیگر در مرحله تایید نهایی 
گواهی ثبت بذر از اداره ثبت گواهی بذر قرار دارد. از سوی دیگر در سال 
ی چهار نوع بذر فلفل دلمه ای نیز کارهای لازم در مرحله نیمه  گذشته  رو

کنون مراحل تولید انبوه را طی می کند.« صنعتی انجام شده و ا
گون شـــرکت داشـــته اند،  جوانمرد با توضیح اینکه در ورکشـــاپ های گونا
ی تا سال 1۴۰6 برای افزایش بذر برنامه ریزی های  بیان کرد: »این سرای نوآور
، گوجه فرنگی از نوع چری،  لازم را انجـــام داده تـــا بذر گیاهانی مانند خیار
فلفـــل  دلمـــه ای، هندوانه، پیاز و بادمجان را تولید کند. همچنین، تلاش 

برای افزایش انواع بذر نیز در دســـتور کار قرار دارد تا میان مدت بتوان ۴۰ 
درصد از برنامه  را پیش برد.«

   تولید ۱۱5 میلیون بذر خیار گلخانه ای 
در سال ۱۴۰۲

او درباره میزان حدودی تولیدات این مجموعه در امسال گفت: »در سال 
ی توانسته حدود 11۵ میلیون بذر خیار گلخانه ای و  1۴۰۲ این سرای نوآور
، حدود ۲۰ میلیون بذر گوجه فرنگی نوع چری و فلفل دلمه ای،  فضای باز
، ملون، هندوانه، بادمجان و گوجه فرنگی  حدود 1۰ میلیون بذر برای پیاز
فضـــای بـــاز تولیـــد کرده اســـت. البته باید در ســـال 1۴۰6 ایـــن میزان برای 
نوع بذر خیار گلخانه ای به ۴۵۰ میلیون بذر برســـد و مابقی نیز به همین 
منـــوال افزایـــش خواهد داشـــت. بـــه بیان دیگر یک برنامـــه 1۴۰۲ تا 1۴۰6 در 
ی بذر وجـــود دارد و تعداد بذر تولید هرســـال در آن  فضـــای ســـرآی نـــوآور

مشخص شده است.«
ی بذرهای گلخانه ای دانشگاه آزاد واحد شهرمجلسی  رئیس سرای نوآور
در پاسخ به سوال اینکه با توجه به مدت زمان فعالیت این سرا چه میزان 
از بازار را در اختیار دارد، توضیح داد: »حدود 6۰۰ میلیون بذر نیاز کشور 
ی اعداد و ارقام  گـــر رو ، گوجه، فلفل و بادمجان اســـت. ا در تولیـــد خیـــار
اعلامی کشور توجه شود، می توان گفت که این مرکز در حال حاضر حدود 
1۰ درصد از نیاز کشور را تامین می کند. برنامه ریزی شده این میزان تا سال 

1۴۰6 به ۳۰ تا ۴۰ درصد افزایش خواهد داشت.«

پروژه طراحی و ساخت دستگاه )AGV )Automatic Guided Vehicle یک 
طرح برون دانشگاهی است که توسط اعضای هیات علمی گروه مهندسی 
مکانیک دانشـــگاه آزاد واحد تبریز تعریف و از امکانات بخش صنعتی 
استان جهت ساخت آن استفاده شده است. این دستگاه وسیله نقلیه 
صنعتی هدایت شـــونده اســـت که وظیفه حمل بار در تناژ بالاتر را دارد و 
توسط نشانگر های مغناطیسی و بینایی سنجی هدایت می شود و قابلیت 

حرکت در خطوط مشخص شده و ایستگاه های تعریف شده را دارد. 
معاون پژوهش و فناوری دانشگاه آزاد واحد تبریز درباره جزئیات این پروژه 
ی  کتورساز گفت: »پروژه  AGVبسیار مهم است و قرارداد آن با شرکت ترا
که یکی از بزرگ ترین صنایع کشور بوده در دو فاز بسته و فاز اول این پروژه 

در مرحله اتمام و تحویل پروژه است.« 
رحیم وکیل زاده افزود: »سال گذشته بر مبنای رسالت معاونت پژوهش و 
ی درباره ارتباط با صنعت این پروژه آغاز شد، جلسات متعددی با  فناور
ی برگزار کردیم. این پروژه با  کتورساز متخصصان و مسئولان امر کارخانه ترا
توانمندی صددرصدی دانشگاه آزاد واحد تبریز و اعضای هیات علمی 
دانشـــگاه آغاز شـــد و برای ساخت خط تولید اتوماتیک رباتیک با عنوان 

AGV مطرح و در دو فاز اول و دوم قرارداد آن بسته شد.«

   تولید ۲8 نوع ربات AGV در دستور کار قرار می گیرد
 »AGV معاون پژوهشی دانشگاه آزاد واحد تبریز درخصوص طرح »ربات
عنوان کرد: »با اجرای این طرح در کارخانه ها به صورت هوشمند محصول 

نهایی بدون نیاز به کارمند تحویل داده می شود.« 
کید بر اینکه براساس قراردادی که بین این واحد و شرکت تولیدی  او با تا
گر تولید ابتدایی موفقیت آمیز باشـــد تولید  ی منعقد شـــده؛ ا کتورســـاز ترا
۲8 نـــوع این ربات در دســـتور کار قـــرار می گیرد، توضیح داد: »یک قرارداد 
ی این  ی منعقد شـــده که براســـاس قرارداد اولیه رو کتورســـاز با شـــرکت ترا
ربات در 1۴ آبان تست با نتیجه ای موفقیت آمیز انجام شد، درنتیجه این 
موفقیـــت بـــرای قرارداد دوم درحال تهیه و تولید ۲8 تعداد دیگر هســـتیم. 

این تعداد دستگاه نیز از دی ماه آغاز خواهد شد. «
معاون پژوهشی دانشگاه آزاد واحد تبریز در پاسخ به چرایی سپردن این 
طرح به واحد تبریز اظهار کرد: »از آنجا که این واحد تیم قوی از گروه های 
برق، الکترونیک و مکانیک دارد و از سوی دیگر در زمینه ارتباط با صنعت 
ی روابط خوبی را داشته  کتورساز عملکرد خوبی داشته و توانسته با گروه ترا
گذار شـــده اســـت. البته پیش از این نیز  باشـــد؛ این طرح به این واحد وا
گذار شـــده بود که اجرای  از ســـوی این کارخانه طرح هایی به این واحد وا

موفق آن طرح ها در این قرارداد بی تاثیر نبوده است.«

   کارخانه ساخت ربات AGV تاسیس می شود
وکیل زاده با بیان اینکه رنجبران رئیس این واحد دانشگاهی توانسته با گروه 
ی ارتباط خوبی برقرار کند، در ادامه گفت: »درنتیجه ارتباطی  کتورساز ترا
که دکتر رنجبران با این مجموعه صنعتی داشته و با دستور دکتر طهرانچی 

مقرر شده در این واحد کارخانه ساخت ربات AGV تاسیس شود.«
او با بیان اینکه به دنبال انجام تاســـیس شـــرکت برای تولید این نوع ربات 
هستند، عنوان کرد: »با توجه به اینکه ثبت شرکت برای این کارخانه به سه 
، سازمان مرکزی دانشگاه آزاد و شرکت تراکتورسازی تبریز  بخش واحد تبریز
متعلق خواهد بود، در نتیجه ســـاخت و تاســـیس کارخانه آن نیز پروژه ای 
کرات لازم برای میزان درصد سهام هر بخش منعقد  زمانبر است باید مذا
شود، بنابراین نمی توان زمان دقیقی برای تاسیس این شرکت اعلام کرد. 

حداقل زمان این مراحل حدود دوماه تخمین زده می شود.«

   ۲5 درصد سود خالص سهم دانشگاه آزاد است
معاون پژوهشـــی دانشـــگاه آزاد واحد تبریز درخصوص میزان آورده مالی 
تولیـــد ایـــن محصـــول بـــرای این واحد اظهار کـــرد: »قـــرارداد اولیه با ارزش 
شش میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان و قرارداد دوم به ارزش ۷۵ میلیارد تومان 
منعقد شد. به علت آنکه این یک طرح برون دانشگاهی است، آورده مالی 

دانشگاه ۲۵ درصد سود خالص خواهد بود.«

او بـــا بیـــان اینکـــه حـــدود ۲۵ نفـــر از اســـتادهای ایـــن واحـــد طرح هـــای 
برون دانشگاهی منعقد کرده اند، ادامه داد: »برای طرح های برون دانشگاهی 
با مبلغ بالاتر از 1۰۰ میلیون تومان ۵ درصد آورده برای دانشگاه درنظر گرفته 
می شود، بنابراین از ابتدای اجرای این طرح مقرر شد ۲۵ درصد واریزی ها 
برای ســـهم دانشـــگاه درنظر گرفته شـــود. به عبارت دیگر ۲۰ درصد مازاد 

در هر دو قرارداد اول و دوم بر آن بخشنامه به دانشگاه تعلق می گیرد.«
یافتی پول و مازاد طرح های برون دانشگاهی گفت:  وکیل زاده درباره روند در
»به عنوان مثال در این پروژه گروه صنعتی تراکتورسازی کل پول را به حساب 
دانشگاه واریز می کند و دانشگاه پس از برداشتن بالاسری آن مابقی پول 
را به آن تیم ۲۰ نفره استادها تقدیم می کند.« معاون پژوهشی دانشگاه آزاد 
واحد تبریز درخصوص تعداد دستگاه های ساخته شده در دو فاز اول و 
ی، بیان کرد: »برای  کتورساز دوم قرارداد منعقده بین دانشگاه و شرکت ترا
فاز اول ســـاخت دو دســـتگاه از این نوع ربات مقرر شـــد و برای فاز دوم یا 
همان قرارداد دوم نیز ۲8 دستگاه درنظر گرفته شده است. علت این امر 
کتور از تولید ربات AGV بوده که با اطمینان  حصول اطمینان شرکت ترا
حاصله فاز دوم با تعداد بیشتر این نوع دستگاه آغاز به کار خواهد کرد.«
او بـــا بیـــان اینکـــه در هفته پژوهش از تیم تولید کننده این نوع ربات تقدیر 
شـــد، درباره ســـهم بازار این محصول گفت: »این محصول در بازار وجود 
نـــدارد و بـــرای اولین بـــار توســـط این واحد در ســـطح کشـــور درحال تولید 
اســـت. بـــه بیان دیگر نمونه مشـــابه آن در کشـــور وجود نـــدارد.« وکیل زاده 
ی این واحد برای آینده عنوان کرد: »رایزنی هایی  درخصوص هدف گذار
بین واحد و کارخانه های تولیدی انجام شده و کم کم این مجموعه ها با 
دیدن کلیپ های تهیه شده از تست این ربات برای عقد قرارداد مراجعه 
خواهند کرد، به عنوان مثال یک کارخانه داروسازی برای ساخت نوع مینی 
AGV مراجعـــه کـــرده  بودند. با توجه به اینکه همه کارخانه ها نیازمند این 
نوع ربات هســـتند؛ امید اســـت مورد استقبال دیگر کارخانه ها قرار گیرد. 
، ارتباط گیری و رایزنی با دیگر کارخانه ها مانند کارخانه  به بیان ســـاده تر

ی این واحد است.« ی، مس سونگل هدف گذار داروساز

ی کشت بافت گیاهی دانشگاه آزاد  فرشته کامیاب، رئیس سرای نوآور
واحد رفســـنجان درباره وضعیت کنونی این ســـرا اظهار کرد: »امســـال 
ینتی  تر رفته اســـت. قبلا 1۰ هزار گیاه ز به طور دقیق تولید ما در ســـرا بالا
ینتی به 1۰ رقم مختلف  کنون تعداد گیاهان ز در مـــاه تولیـــد می کردیم. ا
گلونمـــا و فیکوس. در  ن، آ رســـیده اســـت. انـــواع مختلـــف فیلودنـــدرو
حال حاضر تولید ماهانه ۵۰ هزار گیاه اســـت و ان شـــاءالله تا ســـه ماه 
آینده به 1۰۰ هزار گیاه در ماه می رســـد. تولید پســـته هم طبق ســـال قبل 
ینتی  ی بـــا اشـــاره به فعالیـــت در زمینه تولیـــد گیاهان ز ادامـــه دارد.« و
افـــزود: »ســـرای کشـــت بافـــت یکی از روش هـــای های تک بـــرای تولید 
ینتـــی یا هر گیاه دیگری اســـت. بـــا این روش در مدت  انبـــوه گیاهـــان ز
زمـــان خیلـــی کوتاهی می تـــوان گیاهی که ژنتیک آن برتر یا بهتر اســـت 
یاد تکثیر کرد. برخی از گیاهان  را در شـــرایط آزمایشـــگاهی به تعداد ز
ینتی که توانایی تکثیرشان پایین است یا از خارج از کشور به تعداد  ز
یع  محدود وارد می شـــوند و قیمت خیلی بالایی هم دارند، بســـیار ســـر
ی در عرض سه تا چهار ماه به تولید انبوه  می توانیم آن را در سرای نوآور
ی کشت بافت گیاهی  به صورت ماهیانه برسانیم.« رئیس سرای نوآور
یـــح کـــرد: »با ســـایر گلخانه های اســـتان های مختلف  رفســـنجان تصر
ازجملـــه اصفهـــان و اســـتان های شـــمالی قرارداد بســـته ایم. گیاهان را 

به آن گلخانه ها تحویل می دهیم و آنها به نشـــاها ســـایز می دهند و به 
ینتی توانســـته ایم  صورت گلدان پخش می کنند. در قســـمت گیاهان ز
کنـــون ۵۰ هزار گیـــاه ما در ماه به طـــور کامل، بازار  بـــازار را پیـــدا کنیـــم. ا
دارد. چنانکـــه گفتـــم افزایـــش رقم هـــای ما تا ســـه ماه آینـــده به 1۰۰ هزار 
یم.  می رســـد. نهال پســـته را هم از قدیم داشـــته ایم و کار را پیش می بر

یم.« تولید پســـته را هر ماه به طور منظم دار
 

   جزء اولین تولیدکنندگان ایران 
در دو سال آینده می شویم

ی کشـــت بافـــت گیاهی  ر کامیـــاب درخصـــوص ســـهم ســـرای نـــوآو
گـــر تولید  رفســـنجان از بـــازار در افق دو ســـاله، خاطرنشـــان کرد: »ا
لایی از بازار  1۰۰ هزار برســـد، فکر می کنم ســـهم خیلی با به بیش از 
یم تا دو ســـال آینده ســـهم دقیق ما  خواهیم داشـــت. نمی توانم بگو
یم کـــه می توانیم جزء  از بـــازار چقـــدر خواهـــد بود ولـــی می توانم بگو
یم. تولید  اولیـــن تولیدکننـــدگان ایران در یکی، دو ســـال آینده شـــو
لایـــی اســـت. نمی توانیم ادعا  1۰۰ هـــزار رقـــم در مـــاه واقعـــا عـــدد با
گر عدد و  یـــم. ا کنیـــم چنـــد درصـــد از ســـهم بـــازار را در اختیار دار
۲۰ درصدی  رقم ندهم، بهتر اســـت ولی فکر می کنم ســـهم حداقل 

در بخش فیکوس از بازار را داشـــته باشـــیم.« 

   7۰ هزار گیاه زینتی 
در سال قبل تولید کردیم

ی با اشاره به رشد تولیدات سرا در سال 1۴۰۲ گفت: »مجموع تولیدات  و
ینتی بوده است، اما امسال در هر  ما در کل سال قبل حدود ۷۰ هزار گیاه ز
گر بخواهم به طور مجزا محاسبه کنم طی  یم. ا ماه ۵۰ هزار رقم تولید دار
فروردین، اردیبهشـــت، خرداد و تیر ۴۰ هزار رقم و مرداد، شـــهریور و مهر 
هم 9۰ هزار رقم تولید داشته ایم. یعنی به صورت حدودی تا ماه نخست 
ینتـــی تولید کرده ایم. از این بـــه بعد هم ماهی۵۰  پاییـــز 1۳۰ هـــزار گیـــاه ز

هزار رقم تولید می کنیم و تا ســـه ماه آینده به 1۰۰ هزار گیاه می رســـد.« 
ی کشـــت بافت گیاهـــی رفســـنجان در پایان گفت:  رئیـــس ســـرای نوآور
یم.  ینتی کل ایران را در دست بگیر »هدف ما این است که بتوانیم بازار ز
می خواهیم با ایجاد تنوع در ارقام مختلف، کم کم صادرات هم داشته 
ینتی  یم و بـــه قطب گیاه ز باشـــیم. تـــلاش می کنیم تعـــداد ارقام را بالا ببر
ینتی نداشته و تولیدکننده  تبدیل شویم. در جنوب ایران، قطب گیاه ز
ینتی در  یم. هدف ما تبدیل شـــدن به قطب گیاه ز اصلی بســـیار کم دار

جنوب ایران است.«

پیام نجفی، رئیس دانشگاه آزاد واحد اصفهان )خوراسگان( درباره طرح 
مالچ رســـی اظهار کرد: »ریزگردها یکی از معضلات بزرگ کشـــور اســـت. 
متاســـفانه خیلی از شـــهرها و استان های کشـــور از جمله اصفهان با این 
موضوع درگیر هستند. در سال های اخیر رودخانه زاینده رود دچار مشکل 
شـــده و مســـاله ریزگردها در منطقه شـــرق اصفهان قابل توجه اســـت. در 
نتیجـــه باید بـــرای آن راه حلی پیدا کرد. برای کنترل ریزگردها، روش هایی 
در دنیا و همچنین ایران وجود دارد. ســـال ها روش هایی مثل مالچ نفتی 
ی افزود: »این روش ها به دلیل ایجاد مشـــکلات  به کار گرفته می شـــد.« و
یادی داشته  یســـت محیطی چندان کارآمد نبود. گاهی نیز هزینه های ز ز
و باعث می شـــود نتوان به صورت گســـترده استفاده کرد. در واقع هزینه ها 
باعث شده جوابگوی اجرای پروژه در سطح کلان متناسب با نیاز کشور 
ی می رفتیم که بتواند مشـــکلات  نباشـــد، بنابرایـــن باید بـــه دنبال راهکار
یســـت هم ســـازگار باشـــد و  ریزگردها را حل کند؛ ضمن اینکه با محیط ز

هزینه های آن نیز کاهش پیدا کند.« 
رئیـــس دانشـــگاه آزاد واحـــد اصفهـــان تصریح کرد: »دکتـــر جلالیان را در 
ک شناسی  یم که جزء استادان بنام و باسابقه رشته خا این دانشگاه دار
ی این موضوع تحقیق  محسوب می شود. او به همراه دانشجویان خود رو
کـــرد. تحقیقـــات آنها منجر به طرح »مالچ رســـی« شـــد. در واقع »رســـی« 

ی کـــرده و چنـــد ســـال پیش به صـــورت مالچ و در  ی و فـــرآور را غنی ســـاز
مرحلـــه اول بـــه شـــکل آزمایشـــی در منطقه شـــرق اصفهان اجـــرا کردند.«  
نجفـــی خاطرنشـــان کرد: »وقتی پروژه اجرا شـــد، نتیجـــه خوبی داد. البته 
پروســـه تحقیقاتی پایلوت و مراحل آزمایشـــگاهی و اجرایی در ۴۰ هکتار 
یاســـت  ی ر از منطقـــه شـــرق اصفهـــان با حمایت معاونت علمی و فناور
ی اجرا شد. خدا را شکر جواب خوبی گرفتند که باعث شد هم  جمهور
طرح تصویب شـــود و هم قیمت تمام شـــده پروژه بســـیار مناســـب باشد. 
مالـــچ نفتـــی در حـــال حاضـــر متعارف اســـت و قیمت بالایـــی دارد، اما 
قیمت تمام شـــده مالچ رســـی تقریبا یک پنجم آن اســـت. روش کار مالچ 
ک تثبیت  رســـی بســـیار ســـاده بود و جواب خوبی هم گرفتیم. آن در خا
ک در نهایت شـــکل گرفت. هیچ مشـــکلی هم برای مباحث  شـــد و خا

یست محیطی به وجود نمی آورد.«  ز
ی در خصوص سهم طرح مذکور از بازار گفت: »مشکل اینجاست که  و
یست آنطور که باید و شاید به صورت کامل و جامع  هنوز سازمان محیط ز
کنون هرچه طرح اجرا شـــده با حمایت معاونت  حمایت نکرده اســـت. تا
یســـت  ی بوده و هنوز ســـازمان محیط ز یاســـت جمهور ی ر علمی و فناور
به طور جدی وارد پروژه نشـــده اســـت. همچنان در حال گذراندن پروسه 
یست از این طرح حمایت کند،  هستیم، در صورتی که سازمان محیط ز

یادی از پروژه بیابان زدایی را می توانیم به مالچ رســـی اختصاص  حجم ز
دهیم.« 

ی  رئیس دانشگاه آزاد واحد اصفهان درباره آخرین اقدامات و هدف گذار
کیـــد کرد: »با حمایـــت معاونت علمی و  جدیـــد بـــرای طرح مالچ رســـی تا
ی، دانشـــگاه آزاد و سازمان منابع طبیعی، طرح  یاســـت جمهور ی ر فناور
مذکور در شرق اصفهان به وسعتی در حدود 6۰ هکتار اجرا شده است. 
همچنیـــن در سیستان و بلوچســـتان به اجرا درآمـــده و در بعضی از نقاط 
ک انجام گرفتـــه، ولی همه ایـــن موارد مســـتلزم حمایت  هـــم تثبیـــت خـــا
یم طرح را در سطح خیلی  کنون آمادگی دار یست است. ا سازمان محیط ز
وسیع تری از اصفهان مانند اطراف فرودگاه ها و مناطق بیابانی خوزستان، 
یم. مذاکراتی هم داشته ایم؛  سیستان و بلوچستان و هرمزگان به اجرا دربیاور
حتی آماده هستیم پروژه را در خارج از کشور مانند عراق اجرا کنیم و نتایج 
ی جدید ما کشورهای منطقه است.«  خوبی به دست بدهد. هدف گذار
نجفی در پایان گفت: »با توجه به اقتصادی بودن پروژه و درگیری کشـــور 
بـــا این معضل باید از آن حمایت شـــود. محدودیتـــی در منبع اولیه مالچ 
یم و در  کشور به وفور موجود است. روش کار هم بسیار ساده است و  ندار
یک کار محسوب می شود. به نظرم  ی آن، نکته خاص و تکنولوژ تنها فرآور

یادی در کشور اجرا شود.« مالچ رسی می تواند با وسعت ز
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سارا طاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 

رئیس دانشگاه آزاد استان آذربایجان شرقی:

 طرح تولید 
 مخازن کامپوزیتی
 طرح دانش بنیان 

در مرزهای دانش است

رئیس سرای نوآوری زیست فناوری جلبک:

واردات فرآورده های 
جلبک را به صفر 

می رسانیم

رئیس سرای نوآوری بذرهای گلخانه ای
 واحد شهرمجلسی: 

تولید بذر خیار گلخانه ای 
به ۴5۰ میلیون بذر 

می رسد

معاون پژوهش و فناوری دانشگاه آزاد 
واحد تبریز:

 ساخت و تولید 
 AGV ۲8 دستگاه ربات

به زودی آغاز می شود

رئیس سرای نوآوری کشت بافت گیاهی 
دانشگاه آزاد واحد رفسنجان:

تولید ۱۰۰ هزار گیاه زینتی 
تا سه ماه آینده

رئیس دانشگاه آزاد واحد اصفهان 
)خوراسگان( مطرح کرد 

 کشورهای منطقه
 هدف گذاری جدید 

طرح مالچ رسی


